
 

CONSELL DE LES PERSONES GRANS 

ACTA 19/03/2024 

 

Assistents: 

1. Mariona Homs 

Alsina 

(presidenta) 

2. Montse Ribalta 

(Creu Roja) 

3. Jaume Puig 

(residència 

Montblanc) 

4. Carme Carrió 

(AV Escodines) 

5. Montse Roldan 

(FATEC) 

6. Victor Prat ( 

Col·lectiu 

Comuns) 

7. Josep R. Mora 

(C.C.O.O) 

8. Joan Jorge 

(Grup Municipal 

PSC-CP) 

9. Rosa Roura 

(Casal de la 

Font) 

10. Sussi Garcia 

(ciutadana) 

11. Joan Cals 

(ciutadà) 

12. Leandre Lladó 

(Vida Creixent) 

13. Àngels Fusté 

(FUB) 

14. Joan 

Castarlenas 

(Grup Municipal 

Junts) 

15. Maria Carrera 

(Espai Social 

Catalunya la 

Pedrera). 

16. Montse 

Sucarrats 

(Mémora) 

17. Montse Morros 

(GEST) 

18. Conxita 

Almarcha 

(ciutadana) 

19. Mercè 

Valldeperas 

(Esplai La 

Caixa) 

20. Dolors Fitó ( 

Sant Andreu 

Salut) 

21. Roser Alegre 

(Grup municipal 

FEM Manresa) 

22. Maria dels 

Àngels Curtichs 

(Grup Municipal 

Nacionalista)  

23. Inmaculada 

Cervilla (Grup 

Municipal VOX) 

24. Queralt Llorens 

(Oficina 

d’Atenció a les 

Persones 

Grans) 

25. Laura Perostes 

Cano (secretària 

del Consell 

Municipal) 

 

 



S’excusen: Juliana Casero (Casal de Persones Grans de la Balconada), Marina Hosta 

(AV Sagrada Família), Antonio Negro (ciutadà), David Salas (Comunitat de San 

Egidio), Cloti Morales (Grans Dones), Mercè Soldevila (UGT). 

 

ORDRE DEL DIA 

1. Aprovació de l’acta anterior 

2. Retorn de l’avaluació del Pla d’acció, Manresa ciutat amiga de les Persones 

Grans 2019-2021 

3. Posada en comú del treball realitzat per part de les comissions en relació al Pla 

d’Envelliment Km0. 

4. Altres informacions 

La regidora Mariona Homs Alsina dóna la benvinguda a tots i totes les assistents i 

s’inicia la sessió plenària. Comenta que la propera reunió serà a la Mion. La Carme 

Carrió diu que més endavant també es pot anar a Escodines. 

 

1. APROVACIÓ DE L’ACTA ANTERIOR 

Montse Roldan (responsable de llegir-se l’acta)  diu que l’acta és correcte i s’aprova 

per unanimitat. 

 

2. RETORN DE L’AVALUACIÓ DEL II PLA D’ACCIÓ, MANRESA CIUTAT AMIGA DE 

LES PERSONES GRANS 2019-2021 

S’ha elaborat un document per part de la Diputació de Barcelona per tal d’avaluar les 

accions assolides i de seguiment (i no d’impacte) del Pla. Aquesta feina es va fer dos 

anys després de la fi del Pla i això ha suposat un biaix en l’avaluació. S’ha assolit un 

79,22%, tot i que el seu desplegament es va veure completament afectat per la 

pandèmia de la Covid19. El document es podrà trobar per consultar al web de 

l’Ajuntament de Manresa (apartat persones grans), igual que el projecte.  

De forma molt sintètica es pot dir que les persones estan preocupades per: 

- Les barreres arquitectòniques, les conductes incíviques, la brutícia i el bon tracte amb 

el transport públic. 

https://web.manresa.cat/media/docs/docsArticle/15509/ava_capg_manresa_if_definitiu.pdf


- L’edatisme, sobretot en els mitjans de comunicació i en l’atenció al públic. 

- La debilitat de la presència de les persones grans en els processos de participació 

Ciutadana. 

Què hem après: 

- Que hem de construir les Polítiques per a persones grans amb les Persones Grans. 

- Que hem de millorar la planificació de les accions: preveure un pressupost inicial de 

cada acció, temporalitzar-les, plantejar indicadors avaluables i preveure els 

mecanismes de coordinació interdepertamental. 

- Que hem de realitzar accions amb perspectiva d’edat o que neixin des de la 

demanda del col·lectiu de Persones Grans i no aglutinar accions genèriques de ciutat. 

S’expliquen les actuacions del Pla que no s’han desenvolupat: 

ACCIÓ 2: Mobiliari urbà adequat  Actuació 2: Fer un estudi de planificació de nous 

bancs en un tram del passeig. es proposa que el Grup 2 pugui valorar si cal incloure-

ho en el nou pla. 

ACCIÓ 4: Un bon entorn verd, s’han desenvolupat totes les actuacions, però sense 

intenció específica per a persones grans tal i com marcava el projecte, per aquest 

motiu hem posat que se n’han assolit 4 de 5. 

ACCIÓ 10: Actuació 2: programa d'arranjaments a l’habitatge: La Diputació va 

assumir el cost sencer dels arranjaments, quan estava previst que l’Ajuntament 

n’assumís el 20%. Aquest any 2024 s’invertiran més diners i l’Ajuntament farà un 

projecte independent al de la Diputació. 

ACCIÓ 14: Projecte propers. La pandèmia va aturar el projecte, tot i que es van 

emprendre accions adaptades a la situació. No tenim dades del grau d’implementació. 

Per això creiem que s’ha assolit 1 de 2. 

ACCIÓ 15: Tracta’m bé. No es va desenvolupar l’actuació aules amb tracte durant la 

pandèmia per impossibilitat d’accedir als centres educatius, però es executar fer l’any 

2023. 

ACCIÓ 15: Cultura +65: Actuació 3 i 4: No tenim constància de que s’hagi millorat 

l’accessibilitat als equipaments ni tampoc si s’ha facilitat l’accés preferent als actes 

programats a la via pública. S’ha fet alguna actuació per persones autistes. 



ACCIÓ 17: Edat i Memòria: Actuació 3: No s’han dinamitzat les aportacions de les 

persones grans l’espai Memòries del Museu Comarcal. 

ACCIÓ 19: Persones grans, gran voluntariat. No s’ha desenvolupat el punt de 

voluntariat. Des de l’Oficina d’Atenció a les Persones Grans s’intenta vehicular oferta 

amb demanda entre entitats que ofereixen espais de voluntariat i persones grans. S’ha 

de pensar bé quina necessitat es té, ja que l’Ajuntament no pot promocionar 

voluntariat, s’ha de vehicular amb una altra entitat. 

La Carme Carrió comenta que el voluntariat està en crisi i que no hi ha relleu. La 

burocràcia ens ocupa moltes hores. Els joves s’organitzen diferent i fan plataformes 

però el voluntariat està lligat a responsabilitats que no volen assumir. Les persones 

grans estem lligats i tenim molta feina i no ens podem dedicar a altres coses que ens 

agraden dins de l’AV. Hem de fer alguna cosa per connectar amb els joves. 

La regidora comenta que s’està reforçant l’acció comunitària amb més recursos i més 

personal i que es passaran els equipaments cívics a acció comunitària.  

El Josep R. Mora reforça que és un problema d’acció comunitària i no només de 

persones grans i proposa que es faci un web on les entitats puguin. 

S’informa que hi ha una web que es diu regalatemps.cat i ningú hi posava les 

necessitats i ara ja està obsoleta. 

ACCIÓ 21: Presència als mitjans de comunicació: No s’han promogut accions per 

promoure la publicació de temes d’interès pel col·lectiu, ni s’han dedicat espais 

específics per l’opinió de les persones grans.  

ACCIÓ 24: Banc d’ajudes tècniques: Es té un conveni amb Creu Roja perquè 

desenvolupi aquest servei amb recursos de l’Ajuntament. Actualment s’està treballant 

a nivell de Catalunya i la idea és que es faci un pis i un centre d’innovació. 

Acció 26: Esports +65: S’han desenvolupat totes les accions excepte la dinamització 

dels espais de salut durant el temps de pandèmia. 

Joan Casterlanas pregunta pels arranjaments als habitatges que farà la diputació que 

seran 14 i l’Ajuntament posarà 20.000€ per el mateix motiu. Demana quantes 

persones tenen la necessitat d’arrenjar l’habitatge. Posteriorment s’ha consultat la 

dada i són 76 persones que es troben en llista d’espera. 

Com a valoració global el Víctor Prat exposa que cada regidoria afegia accions al Pla 

que ja estaven previstes a les seves àrees i no per les persones grans. Apunta que el 



seguiments dels plans han de ser continus. També demana si presentarem nou Pla 

d’acció a ciutats amigues de les Persones Grans. 

La regidora Mariona Homs comenta que Manresa fa molts plans estratègics però 

treballa poc les governances. També explica que des d’IMSERSO ens han convidat 

políticament i tècnicament a una trobada a Madrid que ens servirà per valorar la 

musculatura del projecte. 

Carme Carrió reflexiona què ha canviat el projecte de ciutats amigues? Quins canvis 

significatius hi ha hagut a Manresa? Si això no canvia la vida que hi ha Manresa 

respecte el col·lectiu no serveix de res. Ara som molts més. Està molt bé que 

reflexionem, analitzem. El Consell ha de fer aquest lideratge? En som capaços? Com 

ho fem? És un aspecte que trobo a faltar al PAM.  

La regidora Mariona Homs respon que tots voldríem que tota la ciutat fos accessible i 

transformar la realitat.  El PAM contempla que es farà un pla d’Envelliment Km0 per 

fer-ho, però si ho preferiu i,  podem posar canviar la realitat de les persones grans amb 

les persones grans. Ens hem de posar d’acord. Hem de consensuar i explicar què 

volem fer. Hem de posar en valor que els col·lectius de persones grans esteu 

reivindicat i aconseguiu coses. L’impacte que teniu sobre l’entorn és més del que us 

penseu.  

Inmaculada Cervilla proposa fer una campanya informativa i comenta que les 

persones grans, són les que més necessiten ajuda. Exposa que l’Ajuntament té moltes 

eines i que pot fer més del que està fent.  

Josep R. Mora comenta que abans de la Covid Manresa no tenia planificació però que 

ara si. Cal actuar amb coherència amb allò planificat i fer avançar aquests plans. 

El Jaume Puig expressa la gran falta de civisme. També recalca la manca de 

voluntaris ja que no hi ha ni joves ni jubilats que vulguin rellevar-nos.  

El civisme és un aspecte que es pot treballar al Pla.  També es demana tenir veu al pla 

de civisme, que encara és vigent. 

Joan Castarlenas comenta si hi ha la possibilitat d’eliminar burocràcia. 

La regidora contesta que no, ja que cada vegada tot és més lent  i més feixuc. Hi ha 

més traves i més fiscalització.  

Joan Castarlenas diu que Abans hi havia una assignatura que treballàvem temes de 

civisme i ens donaven un ”val”. És bo estimular els petits. 



Mariona Homs: hi ha dos temes claus civisme i voluntariat que tenen molt a veure ja 

que relacionen el bé comú, sentiment de pertinença, la col·lectivitat.... Emplaça als 

participants a fer propostes.  

3. POSADA EN COMÚ DEL TREBALL RELAITZAT PER PART DE LES 

COMISSIONS EN RELACIÓ AL PLA D’ENVELLIMENT KM0  

La regidora Mariona Homs proposa fer un consell a finals de maig i principis de juny 

amb regidors d’altres àrees perquè es puguin debatre les accions proposades que els 

afectin. 

Els portaveus de les 4 comissions exposen la feina feta fins aleshores (dues línies per 

comissió) i es decideix seguir treballant-hi després de Setmana Santa. 

Les comissions i els seus portaveus són els següents: 

 

EIX 1: PARTICIPACIÓ I VALOR SOCIAL

Carme Carrió PORTAVEU

Víctor Feliu

Maria Carrera

Montse Ribalta

Mercè Soldevila

Montse Sucarrats

Laura Cabra

EIX 2: BENESTAR I QUALITAT DE VIDA

Marina Hosta

Rosa Roura

Antonio Negro

Àngels Fusté

Juan Castarlenas

Joan Jorge PORTAVEU

Dolors Fitó

Cloti Morales

EIX 3: EQUITAT I INCLUSIÓ SOCIAL

Víctor Prat PORTAVEU

JR Mora

Joan Jorge

EIX 4: TRANSICIONS ENVELLIMENT

Víctor Prat

Capalafí

Maria Carrera

Residència SAFA

Conxita Almarcha

Mercè Soldevila

Montse Sucarrats PORTAVEU

Dolors Fitó

Cloti



- Pla de transició agroecològica: cal incorporar la opinió de les persones grans. 

- Víctor prat demana que el redactat del punt “Empoderament de les persones grans 

en primera persona” sigui en primera persona. 

- J. R Mora s’afegeix a la comissió de discriminacions.  

- Eix dependència: ha d’anar en coherència amb el pla d’envelliment i dependència. 

 

5. Altres informacions 

1.- Visita pis domòtica: 5 d’abril de 9 a 10:30h (grup de 10-12 persones). Les 

persones interessades, hauran de sol·licitar-ho per correu o telèfon a la Laura 

Perostes. 

2.- S’informa que es farà un estudi i mapeig per col·locar alguns WC públics, tal i 

com demanaven les persones grans i la Plataforma. 

3.- Assistència per part de la regidora i la tècnica a la jornada anual d’IMSERSO a 

Madrid per valorar si Ciutats Amigues. IV Encuentro de Ayuntamientos de la Red 

de Ciudades y Comunidades Amigables con las Personas Mayores 

4.- S’ha de començar a programar l’octubre, la Laura Perostes farà un correu a les 

entitats per calendaritzar les activitats, però convida a organitzar-ne des del consell 

i també és important conèixer què es el que vol que s’organitzi des de l’Ajuntament. 

Es farà una comissió. 

  

       Altres:  

- Carme Carrió presentarà el seu llibre el d’5 abril 18:30h. Ens farà arribar la 

invitació.  

- La Carme Carrió proposa que algunes persones grans podrien anar als centres 

educatius a parlar amb els infants i joves de la vellesa. Cal valorar-ho perquè ja hi 

ha altres projectes que ho fan. 

 


